
URBANISMUS A ÚZEMNÍ ROZVOJ – ROČNÍK XXVII – ČÍSLO 3/202474

Autorizované architekty bude 
i  nadále zastupovat Jan Kasl

Představenstvo České komory architek-
tů (ČKA) po volbách konaných 20. dub-
na 2024 na valné hromadě zvolilo jako 
svého předsedu architekta Jana Kasla, 
který tak potvrdil mandát a  pokraču-
je ve funkci zastávané od dubna 2019. 
První místopředsedkyní se stává Mar-
kéta Zdebská, druhým místopředsedou 
byl zvolen Petr Lešek. 

Programové priority ČKA na rok 2024

Pozornost bude stejně jako v  před-
chozích letech věnována prosazování 
architektonických soutěží upřednost-
ňujících kvalitní návrh před nejnižší 
nabídkovou cenou a  propagování po-
zic městských a  krajských architektů. 
Dále bude ČKA věnovat větší péči no-
vému systému celoživotního vzdělá-
vání architektů zaměřenému na udr-
žitelnost a  klimatickou změnu, a  to 
i  v  souvislosti s  iniciativou New Euro- 
pean Bauhaus, jež v rámci politiky Green 
Deal propojuje architekturu a  umění 
se světem vědy, vzdělávání a  inovací. 
Vybrané semináře a školení budou na-
bízeny i  mladé generaci čerstvých ab-
solventů oborů architektury, se kterými 
se na začátku letošního roku podařilo 
navázat bližší kontakt. Jako každý rok 
bude ČKA prostřednictvím České ceny 
za architekturu a  ve spolupráci s  vy-
branými spolky a subjekty propagovat 
kvalitní architekturu a  systematickou 
péči o vystavěné prostředí. V neposled-
ní řadě bude ČKA nadále usilovat o za-
dávání veřejných zakázek s  důrazem 
na kvalitu; zaměří se přitom také na 
nevýhodné smlouvy o  dílo, které jsou 
architektům často předkládány ze stra-
ny veřejných zadavatelů, resp. ve spolu-
práci s Ministerstvem pro místní rozvoj 
se pokusí dokončit vydání vzorových 
smluv pro veřejné zadavatele. 

[ČKA, 23. 4. 2024; redakčně kráceno]

CO PÍŠÍ JINDE

Nový Terminál Jihlava VRT 
už má svou podobu

Správa železnic v Jihlavě vyhlásila vítěze 
otevřené architektonicko-urbanistické 
soutěže na nový terminál vysokorych-
lostní železnice Jihlava VRT. Z  celkové-
ho počtu 25 architektonických ateliérů, 
které se soutěže zúčastnily, zvítězil ná-
vrh francouzsko-českého sdružení AREP 
Architectes – monom. Výstavba má začít 
v roce 2029.

Porota u vítězného návrhu ocenila způ-
sob, jakým se nový dopravní uzel za-
pojuje do krajiny a  zohledňuje přitom 
významné krajinné prvky v širším okolí. 
Z dopravního hlediska potom vyzdvihla 
přehlednost všech přestupních vazeb 
v terminálu a velmi dobře vyřešené au-
tobusové nádraží. Vzhledem k  předpo-
kládané kapacitě terminálu až 6 000 ces-
tujících denně, tedy až 300 cestujících za 
hodinu ve špičce, porota ocenila krátké 
trasy přestupu mezi jednotlivými druhy 
dopravy, které návrh efektivně řeší. 

Soutěž se zaměřila na začlenění ter-
minálu do krajiny a  úpravy veřejného 
prostranství, stejně jako na železniční 
estakádu přes dálnici D1 a  související 
objekty. Jihlavský terminál bude na Vy-
sočině sloužit jako klíčový přestupní uzel 
mezi vysokorychlostní tratí (VRT) a  ve-
řejnou i osobní dopravou. Hlavními kri-
térii při výběru vítězného návrhu proto 
byla kvalita urbanistického, dopravního, 
krajinářského a  environmentálního ře-
šení i  ekonomická efektivnost investič-
ních nákladů. 

„Nový terminál podpoří jak dálkové cesty, 
tak denní dojíždění v rámci koncepce rych-
lých železničních spojení. Integrace VRT do 
konvenční železniční sítě a snaha o dosa-
žení klimatické neutrality navíc ukazují, že 
jde o  projekt s  dalekosáhlým významem 
nejen pro Vysočinu, ale pro celou Českou 
republiku,“  uvedl generální ředitel Sprá-
vy železnic Jiří Svoboda.

Díky exponované poloze nového termi-
nálu v blízkosti krajského města i dálni-
ce D1 lze předpokládat, že po dostavbě 

Terminál Jihlava VRT, autoři sdružení AREP Architectes – monom
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dojde k  významnému rozvoji okolního 
území, který se promítne v  rostoucím 
ekonomickém výkonu celého regionu. 
Jihlavským terminálem denně projede 
až 118 vlaků. Dvakrát za hodinu zde po-
tom zastaví vysokorychlostní spoj, kte-
rým cesta do Prahy potrvá 52 minut, do 
Brna jen 36 minut.

„V  našem podání chce být terminál mi-
nimalistickou a  zároveň ekologickou do-
minantou s  nízkou energetickou stopou. 
Přizpůsobuje se topografii místa a již exis-
tující infrastrukturu využívá k  omezení 
dodatečné výstavby,“  vysvětlil architekt 
Igor Hobza, zástupce vítězného sdruže-
ní AREP Architectes – monom. V soutěži 
porota ocenila také práce od MS archi-
tektů a  od Sdružení Pelčák a  partner 
architekti + HBH Projekt + Link projekt, 
které se umístily na druhém a  třetím 
místě. Všechny předložené návrhy na-
víc přinesly pozoruhodné dílčí podněty 
a zajímavá řešení.

[StavbaWEB, 6. 6. 2024]

Eva Jiřičná představuje aktualizo-
vaný návrh Centra Nového Žižkova

Upravený návrh Evy Jiřičné ze studia 
AI  – DESIGN má jen jednu rozvlněnou 
věž vysokou 80 metrů  místo tří. S  pů-
vodním návrhem zvítězila architektka 
Jiřičná v  mezinárodní architektonické 
soutěži. Odborná porota vybírala z  ná-
vrhů od 98 ateliérů z 30 zemí světa. Ná-
sledně pět let probíhaly úpravy vítěz-
ného projektu podle požadavků řady 
institucí, aby bylo dosaženo shody na 
výškách a celkovém řešení zástavby. 

Původní návrh měl oproti tomu tři věže 
do výšky až 100 metrů. Stavby v lokalitě 
jsou nyní jinak urbanisticky uspořádány 
a  mateřská škola se v  novém projektu 
výrazně zvětšila na pět tříd a vydělila se 
do samostatného objektu. „Často dostá-
vám otázku, zda za lepší považuji původ-
ní, nebo nový návrh. Těžko říci, každý má 
své přednosti. Je naprosto normální, že 
soutěžní návrhy mají svůj vývoj na zákla-
dě projednávání. Urbanismus a výšky sta-
veb jsou v novém návrhu řešeny jinak, ale 
architektura a kapacity podlažních ploch 
zůstávají velmi podobné,“ říká autorka  
návrhu Eva Jiřičná.

Více než tisíc bytů  
a také komerce a mateřská škola

Aktuální upravený návrh se skládá z pěti 
designově řešených staveb. Ty obsahují 
více než tisícovku bytů různých velikos-
tí. Byty zde budou určeny jak na prodej 
do vlastnictví, tak i  k  dlouhodobému 
pronájmu. V přízemí objektů v hlavních 
komunikačních zónách vznikne řada ko-
merčních prostorů pro drobné obchody, 
služby, restaurace a kavárny. Velkým pří-
nosem bude také velká mateřská škola, 
kterou Central Group v  lokalitě na své 
náklady postaví a  zdarma předá měst-
ské části Praha 3.

„V centru lokality, v místě původní výško-
vé telekomunikační stavby, vyroste jako 

dominanta projektu 80 metrů vysoká re-
zidenční věž. Tato designová stavba bude 
unikátně vertikálně a  horizontálně rozvl-
něná. A to díky speciálně tvarovaným bal-
konům s  ohýbaným skleněným zábrad- 
lím. To dává stavbě její ojedinělou estetic-
kou podobu a  zároveň pomáhá stínění 
bytů,“ doplňuje architektka Jiřičná.

Unikátní ecosmart řešení  
s „vertikální zahradou“

Dominantní rozvlněná věž v  centru lo-
kality je řešena jako ecosmart stavba. 
V balkonech věže bude integrována ze-
leň s automatickým zavlažováním, která 
bude vytvářet unikátní „vertikální za-
hradu“. Kromě výškově dominantní bílé 
věže s 25 podlažími zde vzniknou ještě 
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další nižší rezidenční stavby s čistou de-
signovou architekturou, které dominují 
bílé, stříbrné a šedé barvy doplněné roz-
sáhlou zelení.

Důraz je kladen na udržitelnost a ekolo-
gii. Vznikne zde více než 15 000 m² ploch 
veřejné zeleně – velký park s hřišti, zeleň 
uvnitř projektu, zelený veřejný prostor 
kolem centrální věže a  nové náměstí 
s vodním prvkem. Široce se zde pracuje 
s modrozelenou infrastrukturou. Stavby 
mají zelené střechy, retenční nádrže na 
zalévání, fotovoltaiku, tepelná čerpadla, 
rekuperaci a  řadu dalších ekologických 
prvků.

Další postup přípravy  
a realizace projektu

„Projekt je nyní už v pokročilém stadiu pro-
jednávání a finalizuje se změna územního 
plánu ze speciální technologické funkce 
na funkci smíšenou. Dokončuje se demo-
lice dřívějšího telekomunikačního kom-
plexu a  intenzivně už probíhají projekční 
práce na novém návrhu. Zahájení výstav-
by předpokládáme po získání stavebního 

TISKOVÉ ZPRÁVY

Vláda odstartovala první kroky 
ke zvýšení dostupnosti nájemní-
ho bydlení v Česku

Osm miliard korun na investice do vý-
stavby, přes dvě stovky státních pozem-
ků, které vláda bezplatně převede na 
obce a  města, i  příprava bytových pro-
jektů – to jsou konkrétní výsledky vlády 
vycházející z  jejího programového pro-
hlášení. Konkrétní parametry podpory 
dostupného nájemního bydlení dnes 
představili předseda vlády Petr Fiala, vi-
cepremiér Ivan Bartoš a  ministr financí 
Zbyněk Stanjura. Cílem investiční čás-
ti reformy Bydlení pro život je zvýšení 
podílu dostupných nájemních bytů na 
trhu. Vláda pro tento účel zajistila v prv-
ní fázi zhruba osm miliard korun z  Ná-

povolení zhruba za tři roky,“ říká zaklada-
tel a šéf Central Group Dušan Kunovský.

Na dotažení tohoto projektu designo-
vých staveb je ještě hodně práce i pro 
autory architektonického návrhu. Je 
třeba dispozičně optimalizovat vnitřní 
řešení staveb a dořešit mnoho designo-
vých detailů. Zpracovat se musí i návr-
hy vodního prvku na náměstí, návrhy 
uměleckých děl v  lokalitě a  optimálně 
navrhnout kvalitní veřejný prostor se 
zelení. Cílem investora i architektů je to, 
aby se v lokalitě nejen dobře žilo jejím 
novým rezidentům, ale aby zde rádi trá-
vili svůj čas i lidé ze širokého okolí.

240 milionů příspěvek Praze  
a další náklady

S výstavbou Centra Nového Žižkova jsou 
pro Central Group spojené vysoké vedlej-
ší náklady. Kromě nových bytů a souvise-
jící infrastruktury zde bude totiž na své 
náklady stavět pro městskou část i velkou 
mateřskou školu s pěti třídami a rozsáh-
lou zahradou s hřišti. Na náklady investora 
zde také vznikne nové náměstí s vodním 

rodního plánu obnovy, které budou 
prostřednictvím Státního fondu pod-
pory investic (SFPI) a Národní rozvojové 
banky určeny na financování bytových 
projektů samospráv. O  dalších finanč-
ních zdrojích kabinet jedná například 
s  Evropskou investiční bankou, s  pojiš-
ťovnami, penzijními fondy a počítá i  se 
zapojením soukromého sektoru.

První výstavba dostupného nájemního 
bydlení se už realizuje, a  to například 
na území Prahy, kde probíhá výstavba 
takových bytů ve spolupráci obce a de-
velopera, nebo v Českých Budějovicích, 
kde je investorem výstavby bezmála tří 
stovek bytů město. Poradenství ohledně 
výstavby projektů dostupného nájem-
ního bydlení už využívá obec Korytná 
u hranic se Slovenskem s devíti stovka-
mi obyvatel. „Bydlení, které si budou lidé 
moci dovolit, je jednou z  mých osobních 
priorit a  jeden z  předpokladů pro restart 
Česka. Abychom mohli zajistit dostupné 
bydlení, musíme být schopni stavět dosta-
tek bytů. Proto zahajujeme dlouhodobý 

prvkem u křižovatky ulic Olšanská a Jana 
Želivského a rozsáhlá parková zeleň.

„Celkové příspěvky pro město za možnost 
stavět v  této lokalitě nové byty činí pro 
Central Group více než 240 milionů korun. 
Z toho 108 milionů korun je náš příspěvek 
na základní školu. Na této lokalitě bude 
výrazně profitovat i  stát. Z  prodeje bytů 
v  tomto projektu získá jen na DPH zhru-
ba 1,5 miliardy korun do státního rozpoč-
tu,“ dodává Kunovský.

Ve stovkách milionů korun se pak po-
čítají náklady investora na velmi ná-
ročnou demolici dřívějšího komplexu  
Ústřední telekomunikační budovy (ÚTB) 
ze 70. let. Technologicky zastaralý objekt 
už před lety přestal sloužit svému účelu. 
Protože se pro tento stavebně a energe-
ticky velmi problematický komplex bu-
dov nepodařilo nalézt jiné využití, bylo 
rozhodnuto o jeho ekologickém odstra-
nění. Nyní se dokončuje komplikovaná 
a nákladná demolice s likvidací více než 
3 000 tun karcinogenního azbestu.

[StavbaWEB, 20. 5. 2024]

program podpory bytové výstavby. Pro-
pojíme stát, obce a soukromý sektor, aby-
chom mohli výhodně stavět a zajistit tak 
nájemní byty pro mladé rodiny a potřebné 
profese, jako jsou například zdravotní ses-
try nebo učitelé. Tím zároveň rozhýbeme 
celý trh s  bydlením. Existují už i  konkrét-
ní projekty, první byty budou připravené 
už do tří let,“  zahájil společnou tiskovou 
konferenci Úřadu vlády, Ministerstva pro 
místní rozvoj (MMR) a  Ministerstva fi-
nancí (MF) premiér Petr Fiala. 
 
Ministr Bartoš představil definici do-
stupného bydlení, kterou obsahuje také 
v dubnu přijatá novela zákona o Státním 
fondu podpory investic.  „Jedná se o  vý-
hodné nájmy pro mladé do 35 let, veřejně 
prospěšné profese a lidi, kteří nepatří mezi 
pětinu populace s nejvyššími příjmy. Cílová 
skupina je široká, pokrývá zhruba dva mi-
liony obyvatel včetně části střední třídy,“ vy-
světlil. S výjimkou veřejně prospěšných 
profesí nájemníci v  dostupných bytech 
nemohou vlastnit nemovitost k  byd-
lení – to má zajistit, aby podporu státu 
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získali lidé, kteří ji v danou chvíli nejvíce 
potřebují, například mladé rodiny nebo 
senioři. Dostupné nájemní bydlení bude 
poskytováno pouze vybraným cílovým 
skupinám za zastropované nájemné sta-
novené ve vazbě na nájemné tržní. Do-
stupné nájemné se může každoročně 
zvýšit nejvýše o  míru inflace s  horním 
limitem čtyři procenta. „Bydlení musí být 
dostupné i pro lidi s běžnými příjmy, kteří 
ale nezdědili žádný dům a kvůli vysokým 
cenám nemovitostí nedosáhnou na hy-
potéku nebo teď prostě vlastní byt kupo-
vat nechtějí. Jde například o mladé rodiny 
s  dětmi, ve kterých jsou rodiče teprve na 
startu kariéry,“ vysvětlil Bartoš.

Ministerstvo financí v  rámci plánů vlá-
dy podpořit dostupné nájemní bydlení 
provedlo v  minulém roce rozsáhlou in-
venturu majetku, jejímž výsledkem byla 
identifikace nepotřebného majetku pro 
stát. V  rámci této inventury bylo vyti-
pováno přes 200 pozemků, které stát 
vyhodnotil jako vhodné svými rozměry 
i lokací pro potřeby výstavby dostupné-
ho nájemního bydlení. Zároveň resort 
vytvořil cenovou mapu, která zahrnu-
je jak dostupné informace o nájemním 
trhu, tak data o cenové hladině nabíze-
ných bytů na realitních portálech.  „Po-
kud mluvíme o  dostupném nájemním 
bydlení, je cenová mapa klíčovým nástro-
jem pro definování cenové hladiny těchto 
bytů na trhu. Ministerstvo připravilo celou 
řadu modelů výstavby dostupného byd-
lení postavených na různé formě koope-
race s  privátním sektorem,“  řekl ministr 
financí Zbyněk Stanjura s tím, že stát je 
připraven spolupracovat na výstavbě 
nájemního bydlení s privátními partne-
ry či rozšířit modely spolupráce i o další 
možné zdroje.
 
Veřejnou podporu dostupných bytů 
s  nižším než tržním nájemným umož-
nila dubnová notifikace, kterou MMR 
vyjednalo s Evropskou komisí. Už v září 
díky tomu nabídne SFPI program Do-
stupné bydlení, ve kterém budou k dis-
pozici 4,5 miliardy na zvýhodněné úvěry. 
V příštím roce se k němu přidá Národní 
rozvojová banka se svými nástroji za 
3,5  miliardy korun. V  obou případech 
tvoří většinu prostředků peníze z Národ-
ního plánu obnovy, které budou dále 
doplněny o  zdroje státního rozpočtu 
a soukromého sektoru. „Jde o inovativní 
finanční nástroje, různé kombinace půj-

ček s výhodnou úrokovou sazbou, případ-
ná dotace vždy tvoří jen menší část. Díky 
tomu se peníze z úvěrů budou vracet státu 
a získáme tím možnost, jak výstavbu hlav-
ně obecních bytových fondů podporovat 
dlouhodobě,“  dodal Bartoš. Při zapojení 
soukromého kapitálu prostřednictvím 
pákového efektu resort odhaduje in-
vestice do dostupného bydlení do roku 
2026 ve výši zhruba 15–20 miliard ko-
run. O dalších zdrojích financování MMR 
a MF jedná s Evropskou investiční ban-
kou, se kterou také spolupracuje na vý-
běru vhodných projektů výstavby.

„Podpora dostupného bydlení přinese 
zajímavé zakázky pro stavební podniky 
a díky multiplikačnímu efektu i do dalších 
oblastí. Tento projekt se tak stane dalším 
impulsem pro českou ekonomiku. Efektiv-
ně k  tomu navíc využijeme finanční pro-
středky z Národního plánu obnovy, půjde 
zhruba o  9,5 miliardy korun,”  uvedl mi-
nistr průmyslu a  obchodu Jozef Síkela. 
Z  průzkumu MMR a  Svazu měst a  obcí 
ČR vyplývá, že téměř tři čtvrtiny samo-
správ mají zájem o  bytovou výstavbu, 
zkušenosti s ní ale v posledních osmi le-
tech mělo jen 37 % dotazovaných obcí. 
Resort už proto nabídl na projektovou 
přípravu samospráv přes 1,4 miliardy 
korun z  Národního plánu obnovy. Ve 
všech krajích také v  dubnu začala pů-
sobit centra podpory investic a  jejich 
pobočky SFPI. Starostkám a  starostům 
nabídnou vhodné modely financování 
projektů dostupného bydlení a  poradí 
například v  právní a  technické oblasti. 
Toto regionální poradenství doplní ex-
perti z  Národní rozvojové banky, kteří 
jsou připraveni pomoci především s vět-
šími a komplikovanějšími projekty (příp. 
PPP projekty).
 
Detailní seznam regionálních center 
podpory investic do bydlení i s kontakty 
můžete najít na  sfpi.cz/regionalni-cent-
ra-podpory-investic-do-bydleni/.

Odkaz na cenovou mapu nájemního 
bydlení najdete na  www.mfcr.cz/ceno-
va-mapa.

Další informace k  dostupnému bydlení 
můžete získat na stránkách Bydlení pro 
život.

[27. 5. 2024]

Regionální centra pro podporu 
investic už pomáhají desítkám 
obcí s bytovými projekty

Regionální centra pro podporu investic 
do bydlení, která v dubnu založil Státní 
fond podpory investic (SFPI), už naplno 
poskytují služby samosprávám. Od sta-
rostů a starostek evidují desítky žádostí 
o  konzultace nejrůznějšího charakteru. 
S  činností jednoho z  těchto osmi no-
vých expertních poradenských center 
se na svém výjezdu do Plzeňského kraje 
seznámil místopředseda vlády pro digi-
talizaci a  ministr pro místní rozvoj Ivan 
Bartoš.

„Regionální centra pro podporu inves-
tic jsou důležitou částí mozaiky, kterou 
je naše reforma Bydlení pro život. Jsem 
nadšený ze zájmu, který už samosprávy 
o  jejich služby projevily. Věřím, že centra 
budou městům a  obcím velkou oporou, 
a  to nejen při zářijovém spuštění našeho 
programu Dostupné bydlení,“ řekl místo-
předseda vlády pro digitalizaci a ministr 
pro místní rozvoj Ivan Bartoš při příleži-
tosti návštěvy plzeňského Regionálního 
centra pro podporu investic do bydlení.

„Regionální centra řeší dotazy z  nejrůz-
nějších oblastí. Těší mě, že se po tak krát-
ké době svého fungování stala partnery 
našich starostů a  starostek. Naši experti 
zodpovídají dotazy ohledně projektové-
ho řízení, implementace a  strategického 
plánování investic, dále pomáhají s  fi-
nančním modelováním a  financováním 
projektů a také s technologickými návrhy 
a řešením staveb, aby byly efektivní a udr-
žitelné,“ vysvětluje ředitel SFPI Daniel Ry-
šávka.

Ministr Ivan Bartoš navštívil i  město 
Přeštice, které leží dvacet kilometrů již-
ně od Plzně. Na místě se chystá projekt 
dostavby areálu pro seniorské bydlení 
a  moderní zázemí terénní pečovatel-
ské služby. Také tam vznikne 14 nových 
bytů pro seniory. S  přípravou projektu 
pomáhá Regionální centrum pro pod-
poru investic do bydlení SFPI.  „Jsme 
rádi, že stát prostřednictvím poradenství 
SFPI poskytuje také expertní podporu 
konkrétním záměrům, jakým je projekt 
pro naše seniory v  Máchově ulici. Obce 
tak mohou zrychlit a zefektivnit investič-
ní výstavbu,“  říká Tomáš Chmelík, sta-
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získaná data jsou klíčová pro utváření 
politiky bydlení na centrální úrovni. 
 
Dalším nástrojem zákona je dobrovol-
ný systém garancí pro soukromé ma-
jitele bytů a finančních příspěvků pro 
obce, které pronajmou své byty lidem 
v  bytové nouzi. Výběr konkrétních 
nájemníků je vždy na poskytovateli. 
Může se jednat například o  seniory 
nebo domácnosti s  dětmi. Minister-
stvo pro místní rozvoj s  ohledem na 
vlastní průzkumy mezi pronajímateli 
očekává, že se ročně do systému za-
pojí až tři tisíce bytů. Zájem dříve vyjá-
dřilo 34 % dotázaných obcí a 50 % do-
tázaných soukromých majitelů. Třetím 
nástrojem je pak asistence v  bydlení, 
která podpořeným domácnostem po-
může udržet si bydlení a zároveň mi-
nimalizuje rizika pro majitele a souse-
dy.  „Kontaktní místa pro bydlení nebo 
garance pro soukromé pronajímatele 
už roky fungují například v  Plzni, Ost-
ravě a  řadě dalších měst. Velké samo-
správy je čím dál častěji zřizují a nabízejí 
samy zkrátka proto, že to dlouhodobě 
má dobré výsledky. Zákon o  podpoře 
bydlení je šance, jak tyto nástroje zpří-
stupnit lidem plošně po celé ČR,“ dodal 
Bartoš. Návrhem zákona se teď budou 
zabývat poslanci a poslankyně. S jeho 
účinností počítají MMR a MPSV ve dru-
hé polovině příštího roku. 

Zákon o podpoře bydlení je součástí 
širší reformy Bydlení pro život, kterou 
realizuje MMR. V jejím rámci resort fi-
nančně podporuje přípravu bytových 
projektů obcí a  Státní fond podpory 
investic (SFPI) samosprávám nabí-
zí i  praktické poradenství. Veřejnou 
podporu dostupných bytů s  nižším, 
než tržním nájemným umožnila dub-
nová notifikace, kterou MMR vyjed-
nalo s  Evropskou komisí. Už v  září 
díky tomu nabídne SFPI Dostupné 
bydlení, ve kterém budou k  dispozi-
ci 4,5 miliardy korun na zvýhodněné 
úvěry. V příštím roce se k němu přidá 
Národní rozvojová banka se svými 
nástroji za 3,5 miliardy korun.

[12. 6. 2024]

rosta města Přeštice. Obec plánuje na 
tento projekt nájemního bydlení využít 
program SFPI Dostupné bydlení, který 
bude spuštěn v září.

[30. 5. 2024]

Vláda schválila zákon o  podpoře 
bydlení. Pomůže ochránit až 1,6 mi- 
lionu lidí před pádem do bytové 
nouze

Návrh zákona vládě společně předloži-
lo Ministerstvo pro místní rozvoj (MMR) 
a  Ministerstvo práce a  sociálních věcí 
(MPSV) s  cílem zabránit dalšímu zhor-
šování bytové nouze. Ta v  ČR ohrožuje 
až 1,6 milionu lidí. Zákon se zaměřuje 
především na rodiny s dětmi a seniory, 
u  kterých nejvíce hrozí ztráta běžného 
bydlení. Samosprávám nabízí vyzkou-
šené nástroje pro řešení bytové situace 
obyvatel a jejich předvídatelné financo-
vání. Z dlouhodobého hlediska přinese 
státnímu rozpočtu úspory na nákladech 
spojených s bytovou nouzí. Příprava zá-
kona je součástí programového prohlá-
šení vlády a také široké reformy MMR – 
Bydlení pro život, která má dlouhodobě 
zvýšit dostupnost bydlení v zemi.

Při přípravě návrhu MMR a  MPSV úzce 
spolupracovaly se zástupci samospráv 
a  neziskového sektoru. Výraznou pod-
poru mu vyjádřily například Karlovarský 
a Ústecký kraj, které se dlouhodobě po-
týkají s  větším podílem obyvatel v  by-
tové nouzi. „Zákon o podpoře bydlení je 
dlouhodobá systémová změna, kterou 
nemá smysl chystat na jediné volební ob-
dobí. Z toho důvodu pro nás bylo důleži-
té najít společnou řeč a  získat co nejširší 
podporu mezi různými partnery. Do pří-
pravy jsme zapojili například Svaz měst 
a  obcí ČR, Asociaci krajů a  celou řadu 
neziskových organizací. Jsou to hlavně 
obce, které budou nástroje zákona vy-
užívat, proto jsme se jim snažili co nejvíce 
vyjít vstříc,“ shrnul dva roky intenzivních 
příprav místopředseda vlády pro digi-
talizaci a ministr pro místní rozvoj Ivan 
Bartoš. 

Jedním z  několika cílů zákona je po-
stupně snížit počet lidí v  bytové nouzi 
ze současných 154 tisíc. Ze dvou třetin 
jde o  rodiny s  dětmi, kterých v  nevy-
hovujících podmínkách vyrůstá zhru-
ba 61 tisíc. „Zákon o podpoře bydlení cílí 
na pomoc rodinám i  jednotlivcům, kteří 
i  v  důsledku dopadů mnoha krizí, jimiž 
naše země v uplynulých letech prošla, stá-
le častěji řeší problémy s  udržením nebo 
i získáním bydlení. Pomocí nástrojů, které 
zákon zavádí, chceme omezit počty dětí 
v azylových domech nebo seniorů na uby-
tovnách. Chceme pomoct i dětem odchá-
zejícím z ústavní péče, které složitě hledají 
bydlení, když se osamostatňují. Stejně tak 
lidé se zdravotním postižením. To všechno 
jsou skupiny, které dnes končí v lepším pří-
padě v zařízeních, jejichž provoz nás stojí 
násobně víc než podpora při získání byd-
lení a následné zabydlení. V horším přípa-
dě končí tito lidé na ulici, kde stát potom 
hradí zvýšené náklady v  rámci zdravotní 
péče a  výjezdů záchranných složek. To 
vše máme podloženo daty a zkušenostmi 
z  konkrétních projektů, včetně těch, které 
už roky pilotuje MPSV,“ přiblížil návrh zá-
kona ministr práce a sociálních věcí Ma-
rian Jurečka.

Pouze vyčíslené náklady veřejných roz-
počtů na bytovou nouzi ročně převy-
šují čtyři miliardy korun. Jde například 
o  částky vynaložené na hospitalizaci 
nebo náhradní péči o děti. Nevyčíslené 
náklady spojené například s  kriminali-
tou nebo závislostmi odborníci odhadu-
jí i  násobně vyšší. „Pokud včas nepřijde-
me se souborem systémových opatření, 
budou podle analytiků výdaje spojené 
s bytovou nouzí rychle růst. Zákon o pod-
poře bydlení se svým důrazem na prevenci 
a prověřenými nástroji takové řešení nabí-
zí,“ uvedl Bartoš.

Zákon počítá se vznikem kontaktních 
míst v obcích s rozšířenou působnos-
tí, která budou poskytovat poraden-
ství směřující k  prevenci ztráty byd-
lení. Případná podpůrná opatření 
pracovníci kontaktního místa přizpů-
sobí konkrétní situaci domácnosti. Ve 
své oblasti také mapují bytovou nou-
zi nebo obchod s  chudobou – takto 


